
Zápis z 1. jednání pastorační rady (PRF) 

Římskokatolické farnosti  u kostela Nanebevzetí Panny Marie v Modřanech 

dne 1. února 2022 

Přítomni: 
P. Josef Pecinovský (JP) 
Ivan Vykypěl (IV) 
František Holík (FH) 
Anna Syková (AS) – za Farní charitu Modřany 
Ludmila Karasová (LK) 
Pavel Šlegl (PŠ) 

Nepřítomni (omluveni): 
Lukáš Porcal 
Karol Laburda  
Marek Botek  
Daniel Feranc 

 

Úvodní modlitba a přivítání nových členů pastorační rady (PR) 
 

Volba orgánů: 
zapisovatelka PR Anna Syková 
místopředseda PR Marek Botek 
zástupce do budoucí Ekonomické rady farnosti Daniel Feranc 
 

Diskuse proběhla k níže uvedeným bodům:  
 

 Liturgie: 
 

Ministranti – FH vznesl dotaz, zda by bylo možné k ministrování případně přizvat i děvčata, 
pokud by o to projevila zájem. JP s tím osobně nemá problém. Nicméně služba ministrantů je 
přijetím i do určitého „ordo“, jež je vhodnější jednobarevné, podobně jako je tomu např. ve 
skautu. Možná lze děvčata zapojit spíše do služby přinášení obětních darů, přednesu přímluv a 
proseb, přípravy liturgie, atd...? 
Úklid kostela – V současné době úklid koordinují manželé Šleglovi, někdy je problém se 
zajištěním služby. Padl návrh na vytištění tabulky, vždy na jeden měsíc dopředu, kde by byla 
rozepsána přítomnost dobrovolníků, umístit na vývěsku v předsíni kostela, aby se dobrovolníci 
mohli zapisovat. LK by ráda pomohla s agendou úklidu, nabízí svoji pomoc a M. Šléglové může 
připravovat také rozpisy. 
Kostelník - JP by byl rád za stálého kostelníka. Jedná se však nikoli o jednorázovou pomoc, 
ale o stálý závazek a ochotu ke službě. Samozřejmě můžeme hledat vhodnou osobu pro tuto 
službu. Přitom by mohla být vykonávána za jistou finanční odměnu, např. „na dohodu o 
provedené práci“, nakolik by farnost tuto službu podpořila. Je ale dobré zvážit i tu skutečnost, 
že z důvodu stále se snižujícího příspěvku státu na platy kněží, který od roku 2030 již bude 
nulový, břemeno jejich existenčního zajištění bude ležet z velké části právě na farnostech. Zda 
a nakolik bude farnost schopna k tomu ještě finančně honorovat i laické spolupracovníky 
(varhaníci, kostelníci, katecheté...) je tedy třeba moudře zvážit, což bude úkol především pro 
ekonomickou radu farnosti. 
Lektoři – AS navrhuje otevřít více možnost čtení lekcí při bohoslužbách. Přitom počítá s  
přípravou lektora týden předem, navrhuje možnost rozpisu na čtení na další neděli (stejně jako 
je tomu např. na Velikonoce). JP tento podnět vítá! Vzhledem k tomu, že se jedná o službu 
hlásání Božího slova, je třeba,  aby se této služby zhostila vždy vhodná osoba.  Nejde přitom 



jen o kvalitní přednes daného textu (čtení do mikrofonu si lektoři mohou vyzkoušet předem), 
ale rovněž o přijetí Božího slova lektorem do vlastního života. Proto u nedělní liturgie, kdy se 
cíleně nejedná o bohoslužbu zaměřenou „na děti“, upřednostňuje JP dospělého lektora. 
Varhaníci – Proběhla diskuse nad možnostmi, jak přispívat varhaníkům. JP uvedl, že u 
varhaníků dobrovolnický způsob zatím funguje, takže snad není třeba něco měnit. Nedělní 
bohoslužby a slavnosti jsou až na výjimky pokryty, ve všední dny pak zpravidla nikoli. Dále 
uvedl, že nelze v kostele konat „sbírky na varhaníka“, neboť všechny sbírky v kostele podléhají 
řádu danému z arcibiskupství. Jistě je možné, podobně jako u kostelníka, uzavřít s farností 
smluvní vztah, viz výše.  
Větší zapojení dětí při slavení bohoslužby – PR diskutovala o možnostech zejména v rámci 
nedělní mše svaté v 9.30 hodin: Školní děti by se mohly zapojit do čtení proseb a přímluv. PR 
dále navrhuje opětovné pozvání dětí k oltáři na Otče náš a zapojení dětí do obětního průvodu. 
 

 Martyria-svědectví: 
 

Je stále třeba pracovat na lepší informovanosti ve farnosti. Tři základní informační zdroje: 
ohlášky, nástěnka v kostele, farní web.  
Návrh FH – každý, kdo si organizuje akci, aby si ohlašoval v rámci ohlášek tuto akci sám. 
 

 Koinonie-farní společenství: 
 

JP připomněl dění ve farnosti a plánované události: 
Biřmování ve farnosti 
22. května 2022 navštíví biskup Karel Herbst farnost a bude udělovat svátost biřmování. 
První setkání maminek s dětmi na faře proběhlo – vede paní Porcalová 
Dvě synodní skupiny – skupina z Hodkoviček a skupina, kterou vede R. Müller. Obě skupiny 
připravují podněty vhodné také pro diskusi PR.  
Pravidelně fungují biblické hodiny a farní kafe po nedělní mši.  
Bohoslužby v Alzheimer centru – zajišťuje P. Karol Laburda 
JP uvedl, že přibývá zájem o návštěvu nemocných. 
PR diskutovala o větší motivaci mládeže k účasti na životě farnosti, mládež odrůstá a odchází 
z různých důvodů jinam.  
JP uvedl, že by také uvítal dobrovolnické akce k údržbě fary a farní zahrady 
 

 Diakonie-služba: 
 

AS shrnula agendu Farní charity Modřany (FCH).  
Humanitární šatník funguje, proběhla Mikulášská a Tříkrálová sbírka. Plánováno poděkování 
koledníkům z TKS na faře (během února). Ve dnech 1.- 2. 4. 2022 FCH pořádá hromadný sběr 
kol pro Afriku.  
 

 Seznámení se s farním hospodařením:  
JP shrnul aktuální stav hospodaření, stav pokladny, stav na účtu. 
 

 

Příští setkání PR je plánováno na 29. března 2022 v 19.00 hodin. 
 


